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C-LEE – 13 mei 2020 aanpassing begroting – vragen van de fracties 

 

N-VA 

Water 

 “Het budget op dit artikel wordt verlaagd met 109 k euro als gevolg van een compensatie 

binnen de VMM-begroting. Op de investeringsbudgetten voor water en lucht is er een tekort 

van respectievelijk 9 k euro (de aankoop van debietmeters) en 100 k euro (de aankoop 

van apparatuur voor de bepaling van de luchtkwaliteit). Dit kan worden opgevangen door 

herschikking vanuit het werkingsbudget beleidsuitgaven water en beleidsuitgaven lucht.” 

1. Welke zaken werden niet of niet dit jaar uitgevoerd binnen het andere 

domein? 

De VMM oefent haar taken uit binnen 2 verschillende ISE: ISE D Water en ISE H Lucht. De 

financiering van de taken die de VMM uitvoert, verloopt voornamelijk via de artikels QB0-

1QCE2DW-IS en QB0-1QCE5DW-IS, 2 artikels die in de begroting conform de instructies 

integraal werden toegewezen aan het grootste ISE binnen VMM: ISE D Water. Op 

artikelniveau van de Algemene Uitgavenbegroting gebeurt deze herschikking tussen de 

werkings- en investeringsdotatie binnen het ISE Water. Binnen de VMM-begroting is er 

geen herschikking tussen het ISE Water en het ISE Lucht, maar enkel een herschikking 

binnen de respectievelijke werkings- en investeringsuitgaven ISE Water en ISE Lucht. 

ISE Lucht: door een gewijzigde planning wordt de aankoop van fijnstoffilters verschoven 

naar 2021 zodat er werkingsbudget 2020 vrijkomt om een transfer naar het 

investeringsbudget uit te voeren. Deze transfer dient om het aankoopdossier 

zwaveldioxidemonitoren te realiseren. 

ISE Water: De herschikking vanuit het werkingsbudget beleidsuitgaven water is mogelijk 

omdat er budgettaire ruimte is op het huidig lopend contract voor monstername RWZI. Er 

zijn dus geen contractuele verplichtingen na te leven in 2020 voor dit bedrag. Dit geeft 

ruimte om een of/of  keuze te maken voor de uitgave van deze middelen: of de 

noodzakelijke investeringen uitvoeren om controle-heffingscampagnes uit te voeren met 

performante debietmeters of analysen uit te voeren ter onderbouwing van het KRLW - 

beleid inzake lozingen van prioritaire stoffen.  In 2020 is voor het eerste gekozen.  

------------------ 

- p.10: In totaal 2.445.000 euro extra aan ontvangsten uit de heffing op de 

waterverontreiniging en de heffing op de winning van grondwater. 

2. Vooral de stijging van de heffing op de waterverontreiniging met 2.225.000 

euro valt op. De stijging is voornamelijk te wijten aan het inkohieren van een 

hogere restheffing 2019 van de zuivere en gemengde rioollozers ten opzichte van 

de raming bij budgetopmaak 2020. Is deze stijging structureel of lijkt het eerder 

op een éénmalige stijging van de heffing? 
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De heffing voor heffingsjaar 2019, voor het in mindering brengen van de bijdrage en 

vergoeding, was ongeveer 800 keuro hoger dan ingeschat bij BO2020. De rest van de 

stijging was voornamelijk te wijten aan een verschuiving van de inkohiering voor 

heffingsjaar 2019 van kalenderjaar 2019 naar 2020 zoals weergegeven in onderstaande 

tabel. 

Er is dus geen of een minimale structurele stijging te verwachten van de heffing. 

Restheffing (gemengde) rioollozers BA2020 BO2020 

(1) Berekende heffing 2019 100.771.492 99.963.043 

(2) Heffing 2019 aangerekend in 2019 20.643.696 22.500.000 

(3) Vergoeding 13.485.758 12.883.754 

(4) Bijdrage 53.068.143 53.294.725 

Te vestigen heffing (1)-(2)-(3)-(4): 13.573.896 11.284.564 

 

------------------ 

- p.12: Er is een vermindering van 903.000 euro ingeschreven in daling werkingsbijdrage 

voor de drinkwatermaatschappijen. Aangehaalde reden: “Naar aanleiding van het 

periodieke Budgetoverleg met Aquafin en de herraming van de inkomsten uit de 

bovengemeentelijke bijdrage wordt de werkingstoelage 2020 voor de 

drinkwatermaatschappijen verlaagd met 903 k euro.” 

3. De werkingsbijdrage voor de drinkwatermaatschappijen werd verminderd met 

903.000 euro, dit na een herraming van de inkomsten uit de bovengemeentelijke 

bijdrage. Wat is de reden van de verhoging van de bovengemeentelijke bijdrage? 

Is deze structureel of éénmalig? 

De aanpassing van de vereiste werkingstoelage (BA versus BO) is afhankelijk van de 

evolutie van enerzijds de bovengemeentelijke saneringskosten (AQF-budget) en anderzijds 

de inkomsten uit de bovengemeentelijke bijdrage en vergoeding. Daarnaast heeft ook de 

inschatting van de (voorlopige) afrekening van de werkingstoelage uit het verleden een 

invloed op dit cijfer.  De combinatie hiervan, bepaalt de benodigde werkingstoelage en 

wordt hieronder in detail toegelicht. De bijstelling is dus niet het gevolg van een structurele 

aanpassing aan de bovengemeentelijk saneringsbijdrage maar is het gevolg van het 

verfijnen van verschillende cijfers op basis van de recentste ramingen. 

 

Toelichting verschillende elementen: 

 

- (A) De raming van de inkomsten vanuit de bovengemeentelijke bijdrage en vergoeding 

werd geactualiseerd tot 321,6 mio EUR. Dit betekent t.o.v. BO 2020 een 

minderopbrengst van 3,049 mio EUR, met een tweeledige oorzaak:  

o Aanpassing van het toe te passen indexcijfer voor de bepaling van de tarieven 

voor de aanrekening van de bijdrage en vergoeding. De indexaanpassing van 

0,91% naar 0,39% zorgt voor een minderopbrengst van 1,4 mio EUR; 

o Actualisering van het verwachte waterverbruik en de verdeling er van over de 

verschillende verbruiksschijven bij de kleinverbruikers. Er is enerzijds sprake 

van een beperkte verbruiksdaling en anderzijds van een verschuiving van het 
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aan te rekenen waterverbruik van de duurdere progressieve verbruiksschijven 

naar het goedkopere vaste tarief. Deze evolutie zorgt voor een minderopbrengst 

van 1,8 mio EUR.  

 

- (B) Het AQF-budget werd kende bij de BA 2020 een daling van 2,642 mio EUR t.o.v. 

de BO 2020.  

- (C) Door een actualisatie van de verrekeningen van de algemene werkingstoelage uit 

het verleden, steeg het effectief beschikbaar budget van de werkingstoelage met +1,31 

mio EUR.  

Op basis van de berekende netto vereiste werkingstoelage en het verrekende saldo uit 

het verleden, kan de effectieve vereiste werkingstoelage BA 2020 worden berekend:  

BA 2020 = BO 2020 + (A) - (B) - (C) = 123,951 mio EUR + 3,049 mio EUR – 2,642 

mio EUR – 1,31 mio EUR = 123,048 mio EUR 

------------------- 

Afval 

- p.50-51: In 2020 wordt er voor subsidies aan lokale overheden 6.500 k euro in VAK en 

2.000 k euro in VEK voorzien voor asbestverwijdering” daarnaast wordt nog extra voorzien 

“Het VEK wordt vermeerderd met 2.000 k euro na analyse van de vereffeningskalender.” 

 

4. Het is goed om te zien dat extra wordt ingezet op asbestverwijdering met een 

verhoging van het vastleggingskrediet met maar liefst 6,5 miljoen euro. Hoeveel 

ton asbest wordt er beoogd om extra te verwijderen door de inzet van deze 

middelen? 

 

Met de 6,5 miljoen euro die wordt voorzien voor de lokale besturen kan de OVAM 

gesubsidieerd asbestcementinzameling aan huis laten doorgaan in bijkomend 77 

gemeenten en dit met een geraamd tonnagetotaal van 33.223 ton. Theoretisch stemt dit 

overeen met een dakoppervlakte van 1.328.931 m². 

Het is wel belangrijk aan te stippen dat de besteding van ondersteuningsmiddelen en de 

realisatiegraad van het asbestafbouwbeleid zich niet geheel lineair laten meten aan het 

verwijderde tonnage asbest. Zo kost de verwijdering van niet-hechtgebonden 

asbesttoepassingen een veelvoud van de verwijdering van asbestcement (bv. 

dakbedekking) maar vertegenwoordigt dit maar zo’n 5% van het te verwijderen passief 

uitgedrukt in ton. De subsidies voor gegroepeerde verwijdering van niet-hechtgebonden 

asbesttoepassingen zullen dus afgemeten in gerealiseerde tonnages vele malen lager 

liggen.  

Voor wat betreft de sectorprotocollen kan binnen het protocol land- en tuinbouw inb 2020 

naar schatting de afbouw van zo'n 7.500 ton asbestcement gerealiseerd worden.  

Voor de andere sectorprotocollen is de doorkijk moeilijker te maken en nog onzeker om uit 

te drukken in realiseerbare tonnages.  

De verwijdering van asbestdaken en -gevels is vrij goed op te volgen via monitoring 

uitgedrukt in verwijderde tonnages. De gerealiseerde tonnages zullen dus deels ervan 

afhangen of de verwijderdossiers vooral asbestdaken- en gevels omvatten dan wel niet-

hechtgebonden toepassingen. 
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-------------------- 

RO 

I.v.m. DAB Grondfonds: artikel ‘QBZ-2QCEANF-OW – een gericht handhavingsbeleid inzake 

ruimtelijke ordening’ omvat de ontvangsten in het Grondfonds die voortkomen uit 

beslissingen tot opleggen van administratieve geldboetes, dwangsommen, recuperatie 

afbraakkosten, minnelijke schikkingen en meerwaarden van de afdeling Handhaving van 

het departement Omgeving in uitvoering Vlaamse Codex Ruimtelijke Ordening. Deze 

ontvangsten worden nu in de BA verhoogd, in lijn met de reële uitvoering 2019. Deze 

verhoging is echter significant (van 1.300.000 naar 2.335.000 euro).  

5. Kan de minister dit nader duiden?  

De uitvoering van de ontvangsten op het valk van handhaving Ruimtelijke Ordening 

liggen de voorbije jaren structureel hoger dan het totaalbedrag geraamd in de begroting 

(telkens +/- 1.3 miljoen euro geraamd). Zowel in 2016 (1.8 mio), 2017 (2.1 mio) als in 

2019 (2.3 mio) was dit het geval.  

De verdeling van de gerealiseerde ontvangsten was in 2019 als volgt: 305.000 euro aan 

administratieve geldboetes, 1.580.000 euro aan dwangsommen, 60.000 aan minnelijke 

schikkingen, 250.000 euro aan meerwaarden en 142.000 euro aan diverse kleinere 

ontvangsten. Deze bedragen worden nu integraal doorgetrokken als raming voor 2020.   

Vlaams Belang 

Energie 

1. Er wordt gesteld dat er financiële ondersteuning komt d.m.v. 

impulsprojecten via het Energiefonds voor opslagprojecten en premies 

voor thuisbatterijen.  

• Is er reeds zicht op wat dit concreet zal inhouden en hoe groot deze 

financiële ondersteuning zal zijn?  

• Is er in het verleden reeds enige vorm van financiële ondersteuning 

voor dergelijke projecten geweest? Zo ja, wat hield dit in en hoeveel 

bedroeg de ondersteuning toen?  

Voor opslagprojecten worden er sinds 2018 middelen uitgetrokken zodat er gemiddeld 1,2 

mio euro/jaar beschikbaar is. In 2018 werd er steun vastgelegd voor 10 innovatieve 

energieopslagprojecten voor een totaalbedrag van 1,2 mio euro. In 2019 werd steun 

verleend aan 6 innovatie energieopslagprojecten voor een totaalbedrag van 0,7 mio euro. 

Er is 5 mio euro voorzien voor maximaal 2.500 thuisbatterijen voor de periode 2019-2020. 

Tussen 1 augustus 2019 en 31 januari 2020 werden slechts 19 premies toegestaan voor 

een bedrag van € 44.507,93. 

Voor 2020 is nog geen beslissing genomen, er zijn momenteel veel onbekenden: de 

hervorming van het distributienet tarief, de uitspraak van het grondwettelijk hof over de 

digitale meter en recent ook de zeer lage prijzen voor elektriciteit door de corona-crisis. 

De komende regelgeving over flexibiliteit en energiegemeenschappen zullen ook invloed 

hebben op de haalbaarheid van projecten. 
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Er wordt een nieuw begrotingsartikel ingevoegd om budget te voorzien voor de 

aankoop van hernieuwbare energiestatistieken uit het buitenland. De Europese 

richtlijn ter bevordering van de energieproductie uit hernieuwbare 

energiebronnen staat namelijk toe dat de lidstaten die de doelstellingen (13% 

van het binnenlandse eindverbruik uit hernieuwbare energie voor België) niet 

halen, dit tekort kunnen compenseren door de aankoop van statistieken van 

landen met een overschot ten opzichte van hun hernieuwbare-

energiedoelstelling.  

• Heeft de minister reeds een zicht op hoeveel dat tekort voor 

Vlaanderen zal bedragen? 

• Hoe zal de kostprijs van deze aankopen worden bepaald?  

De Europese richtlijn ter bevordering van de energieproductie uit hernieuwbare 

energiebronnen legt de lidstaten een bindende productiedoelstelling op voor hernieuwbare 

energie in 2020. Voor België bedraagt deze doelstelling 13% van het binnenlands 

eindverbruik. Binnen België is deze productiedoelstelling 2020 via een 

samenwerkingsakkoord burden sharing verdeeld tussen de verschillende entiteiten. In het 

kader van dit samenwerkingsakkoord heeft Vlaanderen een absolute doelstelling voor de 

opwekking van hernieuwbare energie opgelegd gekregen. Volgens de meest recente 

prognoses zal Vlaanderen een beroep moeten doen op flexibiliteitsmechanismen om deze 

doelstelling te realiseren. 

De vermelde richtlijn laat immers toe dat lidstaten met een tekort dit tekort compenseren 

door de aankoop van statistieken van landen met een overschot ten opzichte van hun 

hernieuwbare-energiedoelstelling. 

Begin 2021 weten we welk tekort Vlaanderen moet compenseren in het kader van het 

halen van de hernieuwbare-energiedoelstellingen 2020. 

We kunnen echter niet wachten tot begin 2021 om deze hernieuwbare 

energiestatistieken aan te schaffen. We hebben daarom alle landen gecontacteerd die 

een overschot aan hernieuwbare energie verwachten. Met een aantal van deze lidstaten 

hebben we al meer gevorderde gesprekken, maar het is nog te vroeg om hierover meer 

uitspraken te doen vandaag. De onderhandelingen lopen nog. Het is wel de bedoeling 

dat deze op korte termijn resulteren in een overeenkomst voor de aankoop van 

statistieken. Deze overeenkomst zal in ieder geval nog voorgelegd worden aan het 

Parlement. 

Om hierop voorbereid te zijn werd dus een nieuw begrotingsartikel voorzien (met 

provisie bij Financiën & Begroting). 

Een juiste raming van de kost voor de aankoop van deze statistieken is heden moeilijk 

te maken, aangezien: 

1. Het is zeer moeilijk in te schatten hoe het Belgische energieverbruik voor 2020 zal 

worden beïnvloed door de uitzonderlijke omstandigheden inzake COVID-19. Op 

basis van het Vlaams Energie- en Klimaatplan 2030 werd het Vlaams tekort in het 

kader van de Vlaamse doelstelling, zoals vastgesteld in het samenwerkingsakkoord, 

geraamd op 1600 GWh. Maar deze inschatting zal dus zeker nog bijgesteld moeten 

worden. 

2. de prijs voor de aankoop van deze statistieken moet nog onderhandeld worden met 

de verkopende lidstaat.  
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3. Daarnaast moet ook een budget worden voorzien voor het aanvullend Vlaams deel 

in het Belgisch tekort. Dit bijkomend tekort op Belgisch niveau is het gevolg van 

het feit dat de doelstellingen van de verschillende entiteiten in het 

samenwerkingsakkoord uitgedrukt zijn in absolute hoeveelheden hernieuwbare 

energie, terwijl de Belgische doelstelling een relatieve doelstelling is. Aangezien de 

het totale energieverbruik in 2020 hoger zal liggen dan ingeschat tijdens de burden 

sharing (ondanks de COVID19 crisis), is er op Belgisch niveau een tekort aan 

hernieuwbare energie, zelfs als elke entiteit haar doelstelling uit het 

samenwerkingsakkoord realiseert. Over de verdeling van dit Belgische tekort over 

de verschillende entiteiten moet nog een akkoord gesloten worden met de 

verschillende entiteiten binnen België. 

Klimaat 

Vlaanderen heeft conform het intra-Belgische Samenwerkingsakkoord Interne 

Lastenverdeling 2013-2020 het engagement aangegaan om in de periode 2016-2020 

jaarlijks 14,5 miljoen euro in betaling te realiseren voor internationale klimaatfinanciering. 

In de begrotingsaanpassing 2020 werd in het kader hiervan een bijkomend budget van 

7.050.000 euro (VAK en VEK) voorzien. Ook werd er aanvullend binnen het beleidsdomein 

Internationaal Vlaanderen een VAK- en VEK budget van 5.126.000 euro voorzien in het 

kader van dezelfde verplichting. 

• Waar is het reeds betaalde geld in geïnvesteerd? Graag een 

overzicht met de concrete projecten waar de betalingen (al dan niet 

rechtstreeks) van de afgelopen jaren naartoe zijn gevloeid.  

• Waarvoor zal het toekomstige en aanvullende budget precies 

gebruikt worden?   

Het geld dat tot nu toe werd besteed aan internationale klimaatfinanciering betreft een 

brede waaier van concrete projecten en bijdragen aan internationale fondsen. Een volledig 

overzicht van alle projecten die Vlaanderen in kader van internationale klimaatfinanciering 

heeft gefinancierd, is terug te vinden via https://www.fdfa.be/klimaat, een publiek 

beschikbare databank die het Departement Buitenlandse Zaken, in samenwerking met 

Departement Omgeving, bijhoudt.  

Om te zorgen dat we onze engagementen nakomen heb ik aangedrongen om bijkomend 

12,2 miljoen euro extra vrij te maken in 2020.  

Op die manier komen we als Vlaanderen onze afspraken na. 

Ik heb mijn collega-ministers aangesproken om projecten te versnellen en nieuwe 

projecten aan te reiken die nog in 2020 gerealiseerd kunnen worden.  Dit om zo goed 

mogelijk uitvoering te geven aan het regeerakkoord: we willen de kennis en kunde 

van onze Vlaamse ondernemingen hiervoor aanspreken. Zo creëren we een win-win 

situatie: we realiseren projecten en we stimuleren innovatieve ondernemingen 

om oplossingen te ontwikkelen voor deze uiteenlopende en uitdagende 

probleemstellingen. 

 

CD&V 

Geen vragen ontvangen. 

 

Open VLD 
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RO 

- Er worden geen aanpassingen voorzien voor de doorwerking/uitwerking 

BRV – is dit omdat het BRV wellicht wat vertraging heeft opgelopen en we 

vermoedelijk dit jaar nog niet zullen landen? 

 

Dit jaar wordt voorzien in de voorlopige vaststelling van het ontwerp BRV. Een definitief 

BRV wordt verwacht eind 2021. Dit is de timing die het regeerakkoord aangaf.  

 

De huidige uitgaven voor de opmaak worden gefinancierd door een prioritering in de 

begroting van de bestaande uitgaven voor communicatie, kennis en expertise inzake 

ruimtelijk en omgevingsbeleid en uitvoering gebieds- en projectwerking. Ook voor de 

uitgaven van de doorwerking wordt gekeken in functie van prioritering en bijsturing 

bestaande uitgaven, zoals projectoproepen.  

 

- Voor het Rubiconfonds wordt een interne stroom van 15 miljoen euro 

voorzien. Dit ter compensatie van de planschadevergoedingen die zullen 

uitbetaald moeten worden in de nasleep van het instrumentendecreet en 

de aanduiding van de WORG-gebieden. Hoe werd deze berekening 

gemaakt? Werden hier verschillende scenario’s berekend en is 15 miljoen 

het maximale scenario? Dit is uiteraard gebruik makend wellicht van de 

nieuwe planschadeberekening? 

 

In de meerjarenbegroting bij het Vlaams Regeerakkoord is tijdens de volledige legislatuur 

een jaarlijkse interne stroom van 15 miljoen euro voorzien. Samen met inkomsten uit 

planbaten die ook naar het Rubiconfonds komen, verwachten we daarmee de 

planschadekosten voor zowel de aanduiding van de watergevoelige openruimtegebieden 

(WORG) als de signaalgebieden die door gemeentelijke of provinciale RUP’s worden 

herbestemd te kunnen betalen.  

De huidige planschaderegeling is gebaseerd op verschillende parameters (ligging langs 

uitgeruste weg, 50m-strook en technische bebouwbaarheid) en wordt bepaald door de 

rechtbank. In het ontwerp van instrumentendecreet wordt in de toekomst voorzien in een 

andere procedure en berekeningswijze op basis van schaderapporten. Een exacte 

berekening is op dit moment dus niet mogelijk.  

Belangrijk hierbij is te noteren dat deze uitgaven pas aangewend zullen worden op moment 

van de planschadeclaim. Het bedrag is aldus opgenomen met het oog op het opbouwen 

van voldoende middelen voor een eerste verwachte piek in uitgaven voor planschade als 

gevolg van de aanduiding van watergevoelige openruimtegebieden. 

Er werd nog geen budget besteed aangezien er nog geen signaalgebieden of 

watergevoelige openruimtegebieden werden afgebakend. 

- Kan een algemeen overzicht gegeven worden van wat deze 

begrotingsaanpassing betekent ten gevolge van wetenschappelijk 

onderzoek? Maw hoeveel extra studies zullen er uitbesteed worden na 

deze begrotingsaanpassing? En dit ter waarde van hoeveel miljoen euro? 

 

Het budget voor wetenschappelijk onderzoek rond ruimtelijke ontwikkeling blijft op peil. 

Er zullen geen extra studies worden uitbesteed na deze begrotingsaanpassing. 

 

IMPACT CORONA 
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Ook op het vlak van Omgeving en Energie/Klimaat worden coronamaatregelen genomen. 

Zo is er de forfaitaire vergoeding van 1 maand energie- en waterfactuur aan tijdelijke 

werklozen. Men voorziet hier een uitgave van 160 mio euro. Daarnaast is er ook een 

tegemoetkoming in de kosten voor de noodopslag van risicohoudend medisch materiaal, 

goed voor een uitgave van 280keuro. 

 

➢ Vooral voor wat betreft die forfaitaire vergoeding: hoe werd de 

premie van 202,68 euro berekend? is de 160 mio een ruwe schatting 

of is dat al bepaald op basis van de aanvragen tot dusver? 

 

Berekening van de premie:  

Ik verwijs naar artikel 6 paragraaf 1 van het decreet van 3 april over deze energiepremie, 

waar in detail uitgelegd wordt op welke basis de 202.68 euro berekend werd. 

De forfaitaire vergoeding bedraagt 202,68 euro. Dat bedrag is als volgt samengesteld:  

- een vergoeding voor verwarmingskosten van 95,05 euro;  

- een vergoeding voor elektriciteitskosten van 76,86 euro;  

- een vergoeding voor de integrale waterfactuur van 30,77 euro.  

 

Het bedrag van die forfaitaire vergoeding wordt concreet als volgt berekend:  

1. voor de vergoeding van de verwarmingskosten wordt één twaalfde van het 

aardgasverbruik in kilowattuur op jaarbasis van een Vlaamse huishoudelijke 

afnemer vermenigvuldigd met het gewogen gemiddelde van de sociale leverancier 

(inclusief btw). Dat gewogen gemiddelde van de sociale leverancier is ook het tarief 

dat de VREG (Vlaamse Regulator van de Electriciteits- en Gasmarkt) gebruikt in het 

kader van de V-test bij de sociale leverancier. Voor de berekening gelden 

gestandaardiseerde verbruiken, namelijk 23.260 kWh voor aardgasverbruik. Dat 

zijn ook de cijfers die Eurostat (D3), de VREG en de CREG (Commissie voor de 

Regulering van de Elektriciteit en het Gas) (residentieel T2) hanteren voor 

gemiddelde gebruiken; 

2. voor de vergoeding van de elektriciteitskosten wordt één twaalfde van het 

elektriciteitsverbruik in kilowattuur op jaarbasis van een Vlaamse huishoudelijke 

afnemer vermenigvuldigd met het gewogen gemiddelde van de sociale leverancier 

(inclusief btw). Dat gewogen gemiddelde van de sociale leverancier is ook het tarief 

dat de VREG gebruikt in het kader van de V-test bij de sociale leverancier. Voor de 

berekening gelden gestandaardiseerde verbruiken, namelijk 3500 kWh voor 

elektriciteitsverbruik. Dat zijn ook de cijfers die Eurostat (DC), de VREG en de CREG 

(residentieel DC) hanteren voor gemiddelde gebruiken; 

3. voor de vergoeding van de integrale waterfactuur wordt uitgegaan van één twaalfde 

van de gewogen gemiddelde factuur van een gemiddeld gezin (2,3 personen, met 

een leidingwaterverbruik van 72 m³ per jaar), berekend volgens de tarieven die de 

watermaatschappijen in 2020 toepassen. De gewogen gemiddelde waterfactuur 

voor een gemiddeld gezin bedraagt 369,20 euro. Het forfaitaire bedrag in 2020 

komt neer op een twaalfde deel van dat bedrag, dus 30,77 euro. 

Het totale bedrag dat we ingevolge de goedkeuring van het Nooddecreet moeten uitbetalen 

is op dit moment gebaseerd op een ruwe raming, we schatten momenteel 850.000 

tijdelijke werklozen maal het vast bedrag van 202, 68 euro, wat ruwweg 172 miljoen 

euro geeft. Dit is qua aantallen gebaseerd op persberichten van cijfers RVA in de media.  
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OMGEVING & NATUUR: 

“Naar aanleiding van het periodieke Budgetoverleg met Aquafin en de herraming van de 

inkomsten uit de bovengemeentelijke bijdrage wordt de werkingstoelage 2020 voor de 

drinkwatermaatschappijen verlaagd met 903 keuro.” 

 

➢ Kan hier nog meer toelichting bij gegeven worden wat er uit dit 

budgetoverleg is naar voorgekomen zodoende die werkingstoelage 

met bijna 1 mio werd verlaagd? 

 

De aanpassing van de vereiste werkingstoelage (BA versus BO) is afhankelijk van de 

evolutie van enerzijds de bovengemeentelijke saneringskosten (AQF-budget) en anderzijds 

de inkomsten uit de bovengemeentelijke bijdrage en vergoeding. Daarnaast heeft ook de 

inschatting van de (voorlopige) afrekening van de werkingstoelage uit het verleden een 

invloed op dit cijfer. De combinatie hiervan, bepaalt de benodigde werkingstoelage en 

bijgevolg de daling met bijna 1 mio euro.  

 

Dit wordt hieronder in detail toegelicht: 

 

- (A) De raming van de inkomsten vanuit de bovengemeentelijke bijdrage en vergoeding 

werd geactualiseerd tot 321,6 mio EUR. Dit betekent t.o.v. BO 2020 een 

minderopbrengst van 3,049 mio EUR, met een tweeledige oorzaak:  

o Aanpassing van het toe te passen indexcijfer voor de bepaling van de tarieven 

voor de aanrekening van de bijdrage en vergoeding. De indexaanpassing van 

0,91% naar 0,39% zorgt voor een minderopbrengst van 1,4 mio EUR; 

o Actualisering van het verwachte waterverbruik en de verdeling er van over de 

verschillende verbruiksschijven bij de kleinverbruikers. Er is enerzijds sprake 

van een beperkte verbruiksdaling en anderzijds van een verschuiving van het 

aan te rekenen waterverbruik van de duurdere progressieve verbruiksschijven 

naar het goedkopere vaste tarief. Deze evolutie zorgt voor een minderopbrengst 

van 1,8 mio EUR.  

 

- (B) Het AQF-budget werd kende bij de BA 2020 een daling van 2,642 mio EUR t.o.v. 

de BO 2020.  

- (C) Door een actualisatie van de verrekeningen van de algemene werkingstoelage uit 

het verleden, steeg het effectief beschikbaar budget van de werkingstoelage met +1,31 

mio EUR.  

Op basis van de berekende netto vereiste werkingstoelage en het verrekende saldo uit 

het verleden, kan de effectieve vereiste werkingstoelage BA 2020 worden berekend:  

BA 2020 = BO 2020 + (A) - (B) - (C) = 123,951 mio EUR + 3,049 mio EUR – 2,642 

mio EUR – 1,31 mio EUR = 123,048 mio EUR. 

 

“Er wordt extra krediet toegekend voor asbestverwijdering […]: 3.925 keuro VAK en 700 

keuro VEK wordt ingezet voor versneld asbestafbouwbeleid via sectorprotocollen 

scholen, sociale huisvesting, zorgsector, land- en tuinbouwsector en certificering.” 

 

➢ Kan wat meer toelichting gegeven worden bij de prioriteiten en de 

sectorprotocollen? 
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De focus voor ondersteuning conform het Actieplan ligt op de prioritaire doelgroepen met 

als invalshoeken zowel een verhoging van de financiële draagkracht als ontzorging en 

begeleiding. Tot slot moeten de diverse ondersteuningsinstrumenten als impuls fungeren 

voor een gestage ontwikkeling van private ontzorgingsinitiatieven en 

dienstverleningsmodellen voor private eigenaars.  

 

De OVAM heeft de regie in twee types van  directe ondersteuningsinstrumenten aan 

prioritaire doelgroepen: 

- subsidies aan asbestafbouwprojecten gecoördineerd door lokale besturen 

(intercommunales, provincies, steden en gemeenten): doelgroep burgers, 

verenigingen, lokale besturen, KMO’s 

- sectorprotocollen: doelgroep scholen, zorginstellingen, sociale huisvesting en 

land- en tuinbouw 

 

De sectorprotocollen scholen (GO! en Agion) zijn gelanceerd in 2018 en worden 

geëvalueerd in 2022 voor doorstart via een vervolgprotocol. De ondersteuning bestaat uit 

een 100% gefinancierde asbestinventaris en op basis hiervan een 50% cofinanciering van 

(urgente) asbestverwijdering.  

 

Sinds de goedkeuring van het Actieplan asbestafbouw startte de OVAM verkennende 

gesprekken met respectievelijk de sectoren sociale huisvesting, land- en tuinbouw en 

zorginstellingen om concepten voor ondersteuning binnen een sectorprotocol te 

onderzoeken. De invalshoek is niet enkel cofinancierend maar vooral ook ontzorgend en 

coachend (rol OVAM).  

 

In navolging hiervan concretiseert de OVAM nu samen met de sector de krijtlijnen naar 

een finaal document per sectorprotocol: 

 

- Sociale huisvesting:  

o scope omvat doel om tegen 2028 elke sociale woning asbestveilig te 

maken 

o bedrag voor elke gerealiseerde asbestveilige woning met bouwjaar <2001. 

(raming circa 5000 keuro verspreid over begrotingsjaren 2020-2028), 

vooral vanaf 2022 (aftoetsing ‘asbestveilig’ verloopt via asbestattest) 

o extrapolatiemogelijkheid in asbestinventarisdatabank van inventarisatie-

uitkomst in één modelwoning naar dezelfde aangrenzende typewoningen 

zal voor deze sector de grootste besparingsrealisatie betekenen. 

o protocolpartners VMSW en VVH 

- Land- en tuinbouw: 

o scope omvat enerzijds focus op voordelige bronophaling (in bijzonder voor 

sterk verouderd patrimonium tot jaren ‘80) en anderzijds een aanjagen 

van sectoraal energiepotentieel op stallen 

o protocolpartners: Boerenbond en AB 

- Zorginstellingen: 

o scope omvat benadering op maat van behoefte en typologie zorginstelling: 

cofinanciering-ontzorging-expertisebegeleiding en geïntegreerde aanpak 

asbestverwijdering + energetische ingreep 

o protocolpartners onder meer VIPA en Icuro 

o 2021 en 2022 verkennende opstartjaren om daarna tempo op te schalen 

rhm resterende investeringsruimte naast investeringen voor Covid-

infrastructuur 
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KLIMAAT & ENERGIE: 

Er wordt 7,05 mio euro extra voorzien voor de invulling van de Vlaamse engagementen 

in het kader van de internationale klimaatfinanciering voor de evaluatieperiode 2016-

2020. Vlaanderen heeft immers het engagement aangegaan om in deze periode jaarlijks 

14,5 miljoen euro in betalingen te realiseren. 

 

➢ Komt Vlaanderen hiermee haar beloftes na inzake internationale 

klimaatfinanciering? Hoe verhoudt zich deze bijdrage tot de andere 

gewesten en de federale overheid? 

 

Om te zorgen dat we onze engagementen nakomen heb ik aangedrongen om bijkomend 

12,2 miljoen euro extra vrij te maken in 2020.  

Op die manier komen we als Vlaanderen onze afspraken na. 

Het samenwerkingsakkoord van 12 februari 2018 bepaalde de volgende verdeling tussen 

de gewesten en de federale overheid:  

 

Totaal 50 miljoen EUR/jaar 

Federale overheid 25 miljoen EUR/jaar 

Vlaamse Gewest 14,5 miljoen EUR/jaar 

Waalse Gewest 8,25 miljoen EUR/jaar 

Brussels Gewest 2,25 miljoen EUR/jaar 

 

 

De ingeschreven ontvangsten voor het Klimaatfonds bij de BA2020 dalen met 4,75 mio 

euro ten opzichte van de BO2020 ten gevolge van een daling van de gemiddelde prijs 

van een emissierecht. 

 

➢ Wat is hiervan de impact op het beleid en projecten die 

gefinancierd worden door het Klimaatfonds? 

 

Er zijn ondanks de prijsdaling nog voldoende middelen beschikbaar om de reeds door de 

Vlaamse Regering aangegane engagementen, inclusief de compensaties voor indirecte 

emissiekosten, door het Vlaams Klimaatfonds te financieren.  

 

Er wordt in afwachting van financiële afspraken in het kader van het op te maken Vlaams 

Klimaat- en Energiebeleidsplan 2021-2030 een vrije beleidsruimte van 30,7 mio euro 

voor nieuw klimaatbeleid ingeschreven. 

 

➢ Wanneer en waarvoor zal dit geld ingezet kunnen worden? 

 

De middelen voorzien als vrije beleidsruimte (momenteel 30.7 miljoen euro) zullen ingezet 

worden voor de cofinanciering van maatregelen die bijdragen aan de Vlaamse 

klimaatdoelen die kaderen in het Vlaamse Energie-en Klimaatplan 2021-2030. We werken 

een nieuw bestedingskader hiervoor uit, gebaseerd op kostenefficiëntie, zodat we een zo 

groot mogelijk hefboomeffect bereiken. Dit wil zeggen: zoveel mogelijk 

broeikasgasreductie per euro die vanuit het klimaatfonds uitgegeven wordt. 

 

Er is een “[b]ijstelling van vastleggings- en betalingskalenders op het Energiefonds voor 

calls groene warmte, wind, expertisecentrum lokale besturen, Noodkoopfonds, 

vergoedingen aan netbeheerders enz. Dat laatste is voor 2020 voorlopig herraamd op 

minstens 60 miljoen euro (opkoop certificaten). Verdere invulling te evalueren naargelang 

toestand certificatenmarkt in de loop van tweede helft 2020”; 
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➢ Kan meer duiding gegeven worden bij subsidiebudget voor 

expertisecentrum lokale besturen? 

 

Voor het expertisecentrum lokale besturen werd eerder het budget aangekondigd van 1 

miljoen euro per werkingsjaar. De concrete uitwerking van het subsidiebesluit is dit jaar 

gepland. De beslissing van de Vlaamse Regering is gepland voor het zomerreces. Het 

expertisecentrum zal het lokaal energie- en klimaatbeleid ondersteunen. Er zal uitvoering 

worden gegeven aan volgende algemene taakstellingen: 

− Coördineren en bevorderen van de samenwerking tussen de verschillende 

beleidsniveaus en relevante actoren; 

− Kennis, expertise en data centraliseren, uitbouwen en ontsluiten; 

− Professionele ondersteuning van het lokale energie- en klimaatbeleid;  

 

➢ Kan meer duiding gegeven worden bij de herraming voor de 

opkoop van certificaten? Hoeveel zal er dit jaar opgekocht worden? 

 

We blijven inzetten op een evenwicht in de groenestroom- en warmte-

krachtcertificatenmarkten. De opkoop van certificaten verloopt stapsgewijs op basis van 

marktmonitoring. Het budget op artikel QE0-1QEE4KG-WT betreft een voorlopige raming. 

Heden lijkt de evolutie te zijn dat we vooral gaan moeten inzetten op de opkoop van 

warmte-krachtcertificaten. De concrete invulling van de opkoop zal in de tweede helft van 

2020 worden beslist. 

Er wordt een nieuw begrotingsartikel voorzien teneinde uit een provisie […] een budget 

te voorzien voor de aankoop van hernieuwbare energiestatistieken in het buitenland ter 

invulling van de Europese hernieuwbare energiedoelstelling 2020.  

 

➢ Wat is de stand van zaken betreft de aankoop van statistieken om 

de doelstelling te bereiken? Met welke landen is men concreet in 

gesprek? Is er al meer zicht op wat dit zou kosten? 

 

De Europese richtlijn ter bevordering van de energieproductie uit hernieuwbare 

energiebronnen legt de lidstaten een bindende productiedoelstelling op voor hernieuwbare 

energie in 2020. Voor België bedraagt deze doelstelling 13% van het binnenlands 

eindverbruik. Binnen België is deze productiedoelstelling 2020 via een 

samenwerkingsakkoord burden sharing verdeeld tussen de verschillende entiteiten. In het 

kader van dit samenwerkingsakkoord heeft Vlaanderen een absolute doelstelling voor de 

opwekking van hernieuwbare energie opgelegd gekregen. Volgens de meest recente 

prognoses zal Vlaanderen een beroep moeten doen op flexibiliteitsmechanismen om deze 

doelstelling te realiseren. 

De vermelde richtlijn laat immers toe dat lidstaten met een tekort dit tekort compenseren 

door de aankoop van statistieken van landen met een overschot ten opzichte van hun 

hernieuwbare-energiedoelstelling. 

Begin 2021 weten we welk tekort Vlaanderen moet compenseren in het kader van het 

halen van de hernieuwbare-energiedoelstellingen 2020. 

We kunnen echter niet wachten tot begin 2021 om deze hernieuwbare energiestatistieken 

aan te schaffen. We hebben daarom alle landen gecontacteerd die een overschot aan 

hernieuwbare energie verwachten. Met één van deze lidstaten hebben we al meer 
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gevorderde gesprekken, maar het is nog te vroeg om hierover meer uitspraken te doen 

vandaag. De onderhandelingen lopen nog. Het is wel de bedoeling dat deze in het najaar 

resulteren in een overeenkomst voor de aankoop van statistieken. Deze overeenkomst zal 

in ieder geval nog voorgelegd worden aan het Parlement. 

Om hierop voorbereid te zijn werd dus een nieuw begrotingsartikel voorzien (met provisie 

bij Financiën & Begroting). 

Een juiste raming van de kost voor de aankoop van deze statistieken is heden moeilijk te 

maken, aangezien: 

1. Het is zeer moeilijk in te schatten hoe het Belgische energieverbruik voor 2020 zal 

worden beïnvloed door de uitzonderlijke omstandigheden inzake COVID-19. Op 

basis van het Vlaams Energie- en Klimaatplan 2030 werd het Vlaams tekort in het 

kader van de Vlaamse doelstelling, zoals vastgesteld in het samenwerkingsakkoord, 

geraamd op 1600 GWh. Maar deze inschatting zal dus zeker nog bijgesteld moeten 

worden. 

2. De prijs voor de aankoop van deze statistieken moet nog onderhandeld worden met 

de verkopende lidstaat.  

3. Daarnaast moet ook een budget worden voorzien voor het aanvullend Vlaams deel 

in het Belgisch tekort. Dit bijkomend tekort op Belgisch niveau is het gevolg van 

het feit dat de doelstellingen van de verschillende entiteiten in het 

samenwerkingsakkoord uitgedrukt zijn in absolute hoeveelheden hernieuwbare 

energie, terwijl de Belgische doelstelling een relatieve doelstelling is. Aangezien de 

het totale energieverbruik in 2020 hoger zal liggen dan ingeschat tijdens de burden 

sharing (ondanks de COVID19 crisis), is er op Belgisch niveau een tekort aan 

hernieuwbare energie, zelfs als elke entiteit haar doelstelling uit het 

samenwerkingsakkoord realiseert. Over de verdeling van dit Belgische tekort over 

de verschillende entiteiten moet nog een akkoord gesloten worden met de 

verschillende entiteiten binnen België. 

 

Groen 

Vragen betreffende het beleidsveld Energie 

We lezen in de inleiding: “De Vlaamse Regering heeft, op mijn voorstel, een premie 

goedgekeurd om de energie-en waterfactuur betaalbaar te houden voor wie tijdelijk 

werkloos is geworden door de COVID19-pandemie.”  

➢ Waar zijn deze financiële middelen/wijzigingen te vinden? 

Het totale bedrag dat we ingevolge de goedkeuring van het Nooddecreet moeten uitbetalen 

is op dit moment gebaseerd op een ruwe raming, we schatten momenteel 850.000 

tijdelijke werklozen maal vast bedrag van 202, 68 euro, wat ruwweg 172 miljoen euro 

geeft. Dit is qua aantallen gebaseerd op persberichten van cijfers RVA in de media.  

Deze middelen staan momenteel nog ingeschreven op de centrale indexprovisie, dewelke 

via beslissing van de Vlaamse Regering op korte termijn herverdeeld zal worden naar de 

entiteiten die bij beslissing van de Vlareg een beroep kunnen doen op extra Corona-

budgetten. Deze indexprovisie zal dan later aangevuld worden via een nieuwe 

begrotingsaanpassing.  



   
 

  14 
 

De herverdeelde middelen zullen landen op begrotingsartikel QB0-1QCE2OA-WT (thema-

overschrijdende uitgaven departement Omgeving). Het gaat immers niet enkel over een 

vergoeding voor energiefacturen, maar ook over een vergoeding voor waterfacturen. 

➢ Er is de optie gelaten groepen toe te voegen die van de maatregel 

zouden kunnen gebruik maken. Wat is de stavaza? 

Onze eerste doelstelling is om de besliste maatregel te operationaliseren zodat de 

technische werklozen zo snel mogelijk hun premie ontvangen.  

Artikel 8 van het decreet van 3 april voor de uitbetaling van de energiepremie laat toe om de 
doelgroep uit te breiden op basis van een besluit van de Vlaamse Regering. Samen met 
Minister Crevits heb ik onderzocht of het niet zinvol zou zijn om de doelgroep van de PTNZ’ers 
(de Progressief Tewerkgestelden Na Ziekte) van de maatbedrijven recht te geven op deze 
premie gezien deze uit de boot vielen. Door een wetgevend initiatief in de Kamer werd ervoor 
gezorgd dat deze mensen vergoed tijdelijke werkloze worden. Op deze wijze komt deze 
belangrijke doelgroep samen met de eerder in het decreet bepaalde doelgroepen in 
aanmerking voor de energiepremie. Zodra wij de gegevens van deze werknemers van de 
maatwerkbedrijven via de RVA ontvangen, kunnen wij de betaling van de energiepremie 
voorbereiden en uitbetalen. Andere uitbreiding worden momenteel niet verder onderzocht. 

➢ In de samenvatting wordt verwezen naar de 

energiebeleidsovereenkomsten, maar blijkbaar zijn hiervoor geen 

(bijkomende?) financiële middelen nodig/voorzien. Graag 

verduidelijking. 

Inderdaad, er is nog geen gekende bijkomende budgettaire impact voor 2020, maar wel 

beleidsrelevant is dat er in 2020 een initiatief komt om de evaluatie van de 

energiebeleidsovereenkomsten (EBO) met de energie-intensieve bedrijven voor te 

bereiden. Deze evaluatie omvat de huidige doelgroepen, de rentabiliteit van de 

maatregelen en de attractiviteit voor de ondernemingen om deel te nemen aan de EBO. 

QE0-1QEE2KA-WT – DE ENERGIEOPWEKKING UIT HERNIEUWBARE ENERGIEBRONNEN 

BEVORDEREN (pagina 10&11/24) 

➢ We zien een sterke stijging van VEK, maar er kan nergens uit 

afgeleid worden hoeveel middelen er gaan naar diepe geothermie, 

innoverende/ hernieuwbare energieprojecten of 

groenewarmteprojecten? Graag meer verduidelijking. 

Op artikel QE0-1QEE4KE-WT moet voldoende VEK worden voorzien voor de vastleggingen 

uit het verleden op eenmalige kredieten voor de proefprojecten diepe geothermie, 

innoverende en hernieuwbare energieprojecten (Begrotingsopmaak 2018 en 

Begrotingsaanpassing 2018) en de eerder op dit artikel voorziene kredieten voor 

groenewarmteprojecten (vooraleer de financiering ervan werd overgenomen door het 

Energiefonds). Het openstaand encours op deze post dd. 31/12/2019 is ongeveer 16,6 

miljoen euro. Raming is dat we hiervan in 2020 voor ongeveer 11,2 miljoen euro 

uitbetalingsaanvragen mogen verwachten als volgt: 

- Ongeveer 6,4 miljoen euro (6.376 keuro) voor de eerder op dit artikel ingeschreven 

kredieten (laatste vastlegging in jaar 2016) voor groenewarmteprojecten (vooraleer 

de financiering ervan werd overgenomen door het Energiefonds). 
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- Ongeveer 4,6 miljoen euro (4.612 keuro) voor proefprojecten diepe geothermie, 

innoverende en hernieuwbare energieprojecten en radarproject windenergie. 

QE0-1QEE2KB-WT – HET EINDENERGIEVERBRUIK EFFICIËNTER MAKEN 

 

Hier lezen we: het VEK wordt vermeerderd met 6.350 keuro na analyse van de 

vereffeningskalender van de Vlaamse sloop- en heropbouwpremie (eenmalig krediet BO 

2019). 

 

➢ Blijkbaar werd de sloop- en heropbouwpremie een groter succes dan 

initieel ingeschat (of men had onvoldoende middelen voorzien?) 

omdat de VEK met 6.350 keuro stijgen. Hoeveel premies werden er 

uitgekeerd voor sloop/heropbouw? Wat zijn de verwachtingen op 

langere termijn. 

Er werden sinds begin van de regeling 2740 dossiers ingediend. Daarvan werden 390 

dossiers afgekeurd. Aanvaardbare dossiers zijn goed voor een netto geoormerkt budget 

van 17,6 miljoen euro. Tot eind april 2020 werden dossiers goedgekeurd voor een totaal 

subsidiebedrag van 7,6 miljoen euro. 

Heden worden ongeveer 100 dossiers per maand ingediend. Onder de huidige regelgeving 

verwachten we een substantiële toename naar het jaareinde.  

QE0-1QEE2KC-WT – HET UITWERKEN EN UITVOEREN VAN EEN ACTIEPLAN CLEAN 

POWER FOR TRANSPORT (pagina 12/24) 

➢ Vraag: Blijkbaar is er 5.500 keuro nodig om de premies voor de ZE-

voertuigen uit te betalen. Hoeveel premies werden er 

aangevraagd/aanvaard?  

Er worden uitbetalingen gedaan (aan te vragen tot 1 maart 2021) op bestellingen aanvaard 

tot eind 2019 . Oormerking is nog volop lopende. Beperkt tot 2020 zijn heden nog voor 

1,5 miljoen euro nieuwe dossiers geoormerkt. De uitbetalingen (ook op geoormerkte 

dossiers vorig jaar) volgen pas na enige tijd.  

➢ Wordt er in een nieuw/ander ondersteuningskader voorzien? 

Er wordt geen ander ondersteuningskader voorzien.  

QE0-1QEE4KE-WT – IMPULSPROJECTEN ENERGIEBELEID (ENERGIEFONDS) (pagina 

13&14/24) 

➢ Als ik het goed kan inschatten, werden de nodige middelen voor de 

impulsprojecten in het verleden onderschat (verhoging VEK met 

10.875 keuro) en verwacht men dat er nog meer uitgaven nodig zijn 

(VAK + 12.363 keuro). Wat deze impulsprojecten precies zijn, wordt 

nergens vermeld. Graag verduidelijking. 

Hierbij de gevraagde verduidelijking over de impulsprojecten waarvan sprake: 

- Groene warmte calls ter invulling van het Vlaams Warmteplan 2020. Dit is het 

ondersteuningsmechanisme voor grote installaties voor groene 

warmteproductie, voor recuperatie van restwarmte en voor productie van 

biomethaan. De beste projecten die minst steun nodig hebben en meeste CO2 
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besparen, worden geselecteerd. Tot op heden werden 8 calls gelanceerd, welke 

resulteerden in 93 goedgekeurde projecten. 

- Sloop- en heropbouwpremie. Financiering wordt (naar verwachting nog dit jaar) 

overgenomen door het Energiefonds. Hiermee blijven we inzetten op een 

verhoging van de renovatiegraad richting performante en energiezuinige 

woningen.  

- Calls voor subsidies voor energieconsulentenprojecten. De eerste call komt 

vermoedelijk in het najaar. We zetten in op cruciale thema’s. We mikken op een 

zo concreet mogelijke impact op het verhogen van de renovatiegraad 

(Renovatiepact 2.0) en het realiseren van hernieuwbare energiedoelstellingen. 

Projecten met renovatiecoaches en thermografie zijn prioritair voor 2020.  

- Calls kleinschalige windenergie. De beste projecten die minst steun nodig 

hebben, worden geselecteerd. Tot op heden werden twee calls afgerond (37 

projecten weerhouden) en is een derde lopende.  

- Opslagprojecten. In 2018-2019 werd er steun vastgelegd voor 16 innovatieve 

energieopslagprojecten. 

- Voor de premies voor thuisbatterijen is er 5 miljoen euro voorzien voor de 

periode 2019-2020.  

- Expertisecentrum ondersteuning lokaal energie- en klimaatbeleid. De concrete 

uitwerking is dit jaar gepland. 

QE0-1QEE4KG-WT – UITGAVEN TER FINANCIERING VAN DE 

GROENESTROOMDOELSTELLINGEN (ENERGIEFONDS) (pagina 18/24) 

➢ Zie de bijstellingen: wil dit zeggen dat de overheid minder GSC’s 

heeft opgekocht/gaat opkopen bij de netbeheerders? Waar ligt dit 

aan? 

We blijven inzetten op een evenwicht in de groenestroom- en warmte-

krachtcertificatenmarkten. De opkoop van certificaten verloopt stapsgewijs op basis van 

marktmonitoring. Het budget op artikel QE0-1QEE4KG-WT betreft een voorlopige raming. 

Heden lijkt de evolutie te zijn dat we vooral gaan moeten inzetten op de opkoop van 

warmte-krachtcertificaten. De concrete invulling van de opkoop zal in de tweede helft van 

2020 worden beslist. 

QE0-1QEE4KJ-WT – IMPULSPROJECTEN ENERGIEBELEID TER ONDERSTEUNING VAN HET 

KLIMAATBELEID (ENERGIEFONDS) (pagina 19/24) 

 

➢ Als ik het goed begrijp zijn er minder uitgaven gedaan voor premies 

voor zonneboilers en voor de sloop- en heropbouwpremie (VEK) en 

verwacht men ook minder uitgaven te doen (VAK). Ook waren er 

merkelijk minder uitgaven voor de ondersteuning van de lopende 

warmtenetprojecten  (-4.710 keuro VEK). Is de minister dan niet van 

plan dit soort initiatieven te promoten zodat de oorspronkelijke 

budgetten benut kunnen worden? 

 

De Vlaamse overheid kent geen premies toe voor zonneboilers, warmtepompboilers enz. 

Dat doen de netbeheerders. We voeren echter wel veel communicatie voor de premies van 

de netbeheerders. 
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Daarnaast gaan we de communicatie extra aanzwengelen voor de sloop- en 

heropbouwpremie.  

Deze post betreft enkel de eenmalige middelen uit Klimaatfonds: 

- Voor sloop-en heropbouwpremie betreft deze post slechts het deel van de 

financiering, namelijk het deel uit het Klimaatfonds. Belangrijkste financiering zit 

elders (eenmalige middelen QE0-1QEE2KB-WT en Energiefonds QE0-1QEE4KE-

WT). 

- VEK op warmtenetten betreft twee projecten die vroeger al zijn vastgelegd en nu 

stilaan uitbetaald worden. Dit betreft enkel warmtenetten die gefinancierd waren 

met eenmalige middelen uit Klimaatfonds. 

 

Omgeving en Natuur 

Vraag 1. Subsidies 

➢ 6% subsidie op subsidies wordt bespaard. Dat is 4,46 miljoen 

euro bij BO. Bij BA zien we enkele compensaties en een fout. 

Kan een overzicht gegeven worden van de al uitbetaalde 

subsidies en de voorziene subsidiesbedragen?  

Het is heden, gelet op de behandelingstermijn voor deze vraag, niet mogelijk om een 

volledig overzicht te geven van alle voorziene en uitbetaalde subsidiebedragen voor 

2020.  

➢ Klopt het dat de subsidies voor de milieuboot vzw (300 000 

euro), niet voorzien waren en nu bijgepast worden? Zijn er nog 

andere?  

De subsidies voor de milieuboot waren wel degelijk reeds bij de BO voorzien. Er gebeurde 

er enkel een technische aanpassing van het VEK (verschuiving overflow naar een 

afzonderlijke basisallocatie).  

Vraag 2. Personeel  

Er is een personeelsbesparing voorzien van 33 VTE in 2020. Aangezien er geen extra 

budgetten werden voorzien, veronderstel ik dat die uitgevoerd worden.  

➢ Kan aangegeven worden hoe deze besparing wordt gerealiseerd?  

➢ Wat is de huidige stand van zaken? 

 

Deze personeelsbesparingen werden reeds in mindering gebracht bij de begrotingsopmaak 

2020. Alle entiteiten passen hun personeelsbeleid aan de nieuwe koppentargets 

plichtsbewust aan. Het is de verantwoordelijkheid van de leidende ambtenaren om, zoals 

vorige legislatuur, succesvol invullen te geven aan de koppenbesparing. 

Vraag 3. Jachtfonds 

➢ De uitbreiding van de natuurinspectie met 6 VTE wordt 

gefinancierd met het Jachtfonds. Kan u aangeven welke 

uitgaven uit dit jachtfonds hierdoor zullen sneuvelen? 
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De aanwerving van 6 natuurinspecteurs wordt voor 2020 begroot op 150.000 euro. 

Het Centraal Comité van het Jachtfonds heeft hiervoor op 6 mei de begroting 2020 van het 

Jachtfonds herzien. Daarbij werden volgende wijzigingen aangebracht i.f.v. de financiering 

van deze natuurinspecteurs: 

- 70.000 euro besparing op ANB-budget beheer jachtfonds 

- 30.000 euro besparing door bijstelling raming project SINCERE - aanleg 

schietstroken naast bosgebied 

- 50.000 euro besparing door herziening betaalkalender volgens actuele inzichten 

(i.e. vereffening naar 2021) 

 

De herziene begroting zal mij door de administratie eerstdaags ter goedkeuring worden 

voorgelegd. 

Vraag 5. Landinrichtingsprojecten 

➢ Er is extra 4,195 keuro voorzien voor de landinrichtingsplannen. 

Uit de motivatie blijkt dat dit niet gaat over nieuwe plannen maar 

over bijstellingen van de ramingen. Graag een overzicht van de 

landinrichtingsplannen waarvoor die bijstellingen nodig zijn?  

Het betreft geen bijstellingen, maar technische correcties in kader van de correcte 

toepassing van de nieuwe begrotingswetgeving VCO. 

Met de begrotingsakkoorden van 1 april 2020 over de landinrichtingsplannen ‘Oostelijke 

Maalbeekvallei Grimbergen’ en ‘Rieme-Oost’ werd opgelegd dat het volledige in een 

landinrichtingsplan geraamde subsidiebedrag moet worden aangerekend op de begroting 

van het jaar van goedkeuring van het landinrichtingsplan (*), binnen de beschikbare 

refertekredieten, in overeenstemming met artikel 34 VCO (gezien het beschikbare 

uitvoeringsprogramma en het financieringsplan). 

(*) Dit betekent concreet: een globale vastlegging per partner die als uitvoerder van 

een maatregel/groep van maatregelen is aangeduid 

Er is ook opgelegd om voor alle al eerder goedgekeurde landinrichtingsplannen een 

inhaalbeweging te doen, namelijk om nu (in de loop van 2020) per plan en per partner het 

verschil vast te leggen tussen wat bij goedkeuring van het plan was geraamd en wat 

intussen nog niet is vastgelegd voor concrete uitvoeringsdossiers.  

Via de begrotingsaanpassing 2020 wordt hiervoor extra VAK ingeschreven in de begroting 

2020.  

➢ Vraag 6 – Openruimtefonds. Is dit al opgericht?  

Een “open ruimtefonds” werd reeds opgericht. De Vlaamse Regering heeft deze legislatuur 

voorzien in een extra dotatie aan het Gemeentefonds van meer dan 400 miljoen euro voor 

de financiering van de open ruimte. Men wil de landelijke gemeenten een financiële duw 

in de rug geven. Met uitzondering van de centrumsteden krijgen alle gemeenten de 

komende vijf jaar extra middelen o.b.v. het aandeel open ruimte in hun gemeente. Deze 

middelen worden toegevoegd als extra dotatie aan het Gemeentefonds.  Deze bedragen 

worden onder geen enkel beding geoormerkt en vrij besteedbaar. Ze kunnen worden 
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ingezet voor het geheel van taken en opdrachten van lokale besturen. Dit fonds valt onder 

de bevoegdheid van de minister van Binnenlands Bestuur. 

➢ Vraag 7- BRV-fonds – werd dit al opgericht? 

Het Regeerakkoord 2019-2024 en de beleidsnota spreken expliciet over de oprichting van 

een BRV-fonds. Dit is momenteel nog niet operationeel. Hier wordt momenteel werk van 

gemaakt  met het oog op de volgende begrotingsopmaak . Dit fonds heeft als doel: (1) de 

financiering van de bouwshift alsook de uitvoering van het BRV en; (2) het efficiënt en 

zichtbaar bundelen van middelen, gaande van subsidies, projectinvesteringen tot middelen 

voor planschade.  

➢ Vraag 8- Onthardingsprojecten – hoeveel budget werd hiervoor 

voorzien?  

Voor de onthardingsprojecten werd er na 2 calls in totaal 10 miljoen euro in 2018 en 2019 

toegewezen.  

➢ Vraag 9 – Rubinconfonds – 15 miljoen extra in 2020 voor het 

herbestemmen van de watergevoelige openruimtegebieden. 

Werd er al budget besteed in 2020- Hoeveel?  

Er werd nog geen budget besteed aangezien er nog geen signaalgebieden of 

watergevoelige openruimtegebieden werden afgebakend. 

➢ Vraag 10 – Hoeveel budget werd er in 2020 al besteed aan 

bosuitbreidingsprojecten? Op welke fondsen/budgetten werden 

die aangerekend . Over hoeveel ha bosuitbreiding spreken we 

dan?  

Er wordt op dit moment volop gewerkt aan de realisatie van bosuitbreidingsprojecten, ik 

heb hiervoor een projectleider aangesteld die een projectplan uitvoert over de 

administraties heen. Daarin bereiden we ons voor om enerzijds als Vlaamse overheid zelf 

bosuitbreidingsprojecten te realiseren en anderzijds andere maatschappelijke partners te 

ondersteunen bij de realisatie van bosuitbreidingsinitiatieven. 

Door het Agentschap voor Natuur en Bos werd in 2020 werd tot nu toe (8/5/2020) 21,8 

ha gronden aangekocht met het oog op bosuitbreiding voor een bedrag van 1.355.054 

euro. Daarnaast heeft de Vlaamse Landmaatschappij een grondenbank opgezet om 

ruiloperaties met eigenaars-gebruikers van te bebossen gronden mogelijk te maken. Ook 

de terreinbeherende verenigingen richten hun aankoopbeleid op te bebossen gronden, en 

daarvoor voorzien we jaarlijks extra middelen (+1 mio euro in 2020). 

De ondersteuning van partners voor de realisatie van bosuitbreiding verloopt volgens de 

geijkte procedures. De aanvragen hiervoor worden op dit moment verwerkt. De effectieve 

budgettaire besteding gebeurt dus later dit jaar. 

Wat betreft de stand van zaken van de uitgaven en vastleggingen op het 

Bossencompensatiefonds kan ik u volgende cijfers meegeven. 

In 2019 werd er 6.097.743 euro vastgelegd (VAK) en 7.541.895 euro betaald (VEK) op het 

Bossencompensatiefonds. 
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In 2020 werd er tot nu toe (8/5/2020) 150.939 euro vastgelegd (VAK) en 1.280.410 euro 

betaald (VEK) op het Bossencompensatiefonds. 

Sp.a  

Energie 

In de begrotingsaanpassing lezen we: “De Vlaamse Regering heeft, op mijn voorstel, een 

premie goedgekeurd om de energie-en waterfactuur betaalbaar te houden voor wie tijdelijk 

werkloos is geworden door de COVID19-pandemie.” 

➢ De Hoge Raad van Financiën raamt de kost van deze premie in 

hun ‘advies voorbereiding van het stabiliteitsprogramma 2020’ 

op 160 miljoen euro. De kosten van deze maatregel zijn echter 

niet opgenomen in de begrotingsaanpassing energie van 2020. 

Waar worden deze kosten verhaalt en welke impact heeft de 

vergoeding op de begroting van energie? 

Het totale bedrag dat we ingevolge de goedkeuring van het Nooddecreet moeten uitbetalen 

is op dit moment gebaseerd op een ruwe raming, we schatten momenteel 850.000 

tijdelijke werklozen maal het vast bedrag van 202, 68 euro, wat ruwweg 172 miljoen 

euro geeft. Dit is qua aantallen gebaseerd op persberichten van cijfers RVA in de media.  

Deze middelen staan momenteel nog ingeschreven op de centrale indexprovisie, dewelke 

via beslissing van de Vlaamse Regering op korte termijn herverdeeld zal worden naar de 

entiteiten die bij beslissing van de Vlareg een beroep kunnen doen op extra Corona-

budgetten. Deze indexprovisie zal dan later aangevuld worden via een nieuwe 

begrotingsaanpassing.  

De herverdeelde middelen zullen landen op begrotingsartikel QB0-1QCE2OA-WT (thema-

overschrijdende uitgaven departement Omgeving binnen het programma). Het gaat 

immers niet enkel over een vergoeding voor energiefacturen, maar ook over een 

vergoeding voor waterfacturen. 

Bij de herraming van het energiefonds zien we twee verschuivingen. Bij de impulsprojecten 

gefinancierd via het energiefonds zien we een herraming van 12.363 keuro VAK en 10.875 

keuro VEK. Bij de uitgaven ter financiering van de groenestroomdoelstellingen is er een 

negatieve bijstelling van 10.185 keuro VAK en VEK.  

➢ Kan de minister extra uitleg geven bij de bijstelling van de 

impulsprojecten gefinancierd via het energiefonds en welke 

projecten gaat de minister hiermee financieren? Hoe verhoudt dit 

zich tot de bijstellingen in de uitgaven ter financiering van de 

groenestroomdoelstellingen? Hoe wordt deze negatieve 

bijstelling van de uitgaven ter financiering van de 

groenestroomdoelstellingen verklaard? 

Bij de raming van uitgaven op het Energiefonds wordt (fotomoment) gekeken naar hetgeen 

we kunnen verwachten aan inkomsten, naar hetgeen we al heel zeker van zijn (bv. 

financiering VREG) en hetgeen we vervolgens dossier per dossier ook nog kunnen gaan 

verwachten van uitbetalingsaanvragen door de bedrijven enz., en van hetgeen al eerder is 
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geoormerkt of vastgelegd (bv. na goedkeuring via de calls). Dit heeft geleid tot de 

opwaartse bijstelling op impulsprojecten. Vraag is welke invloed de coronacrisis hierop zal 

hebben (gaan alle projecten effectief doorgaan volgens de intussen al enkele maanden 

geleden vooropgestelde timing). 

De bijstelling inzake certificaten heeft een meer voorlopig karakter. We blijven inzetten op 

een evenwicht in de groenestroom- en warmte-krachtcertificatenmarkten. De opkoop van 

certificaten verloopt stapsgewijs op basis van marktmonitoring. Het budget op artikel QE0-

1QEE4KG-WT betreft een voorlopige raming. Heden lijkt de evolutie te zijn dat we vooral 

gaan moeten inzetten op de opkoop van warmte-krachtcertificaten. De concrete invulling 

van de opkoop zal in de tweede helft van 2020 worden beslist. 

Klimaat 

Door de coronacrisis is de prijs voor CO2 in het EU-emmissiehandelssysteem gedaald van 

25 euro per ton tot 15-18 euro CO2 per ton. De nieuwe raming van de inkomsten van de 

geveilde emissierechten is gebaseerd op de periode mei-december 2019 en gaat voor de 

periode januari-april 2020 uit van een prijs van 23,5 € (reële prijs 30 januari 2020) per 

geveild emissierecht. De ontvangsten zullen dus lager uitvallen.  

➢ Met hoeveel verwacht u dat de inkomsten uit de veiling van 

emissierechten zullen dalen?  

 

De prijs van de emissierechten is inderdaad gedaald. Op 14 maart 2020 bereikte de prijs 

een dieptepunt van 14,34 €; in april herstelde de prijzen zich terug tot boven de 20 €. 

Aangezien de ESR-ontvangsten van het Klimaatfonds gebaseerd zijn op de periode tussen 

1 mei en 30 april, beschikken we nu over de definitieve ontvangsten voor begrotingsjaar 

2020. Deze bedragen 184.492 keuro, dit is een minderontvangst van 4.660 keuro ten 

opzichte van de eerdere raming. 

➢ Welke effecten zal dit hebben op de middelen die er zullen 

vloeien naar de uitvoer en versterking van het korte termijn 

klimaatbeleid onder uitgavenartikel QB0-1QHE4IB-WT? 

Voor de komende jaren is de opbrengstinschatting van het klimaatfonds als bepalende 

factor voor het nieuw beleid momenteel moeilijk te voorspellen. Zowel de economische 

conjunctuur als de aangekondigde aanpassingen aan het Europese beleidskader hebben 

hierbij een cruciale impact. 

 

➢ Welk effect heeft dit op het geld dat beschikbaar is voor de 

compensatie van indirecte emissiekosten onder uitgavenartikel 

QB0-1QHE4IY-IS voor de begroting van 2020? 

Er zijn ondanks de prijsdaling nog voldoende middelen beschikbaar om de reeds door de 

Vlaamse Regering aangegane engagementen, inclusief de compensaties voor indirecte 

emissiekosten, door het Vlaams Klimaatfonds te financieren.  

 

Omgeving en Natuur 
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De samengetelde middelen voor planschadevergoedingen op het Grondfonds en het 

Rubiconfonds (voor WORG) bedragen ongeveer 18 miljoen.  Dit is volgens alle schattingen 

slechts een fractie van het totale bedrag dat nodig zal zijn voor de uitvoering van de zgn. 

bouwshift. 

➢ Kan er een overzicht worden gegeven van de reële uitgaven voor 

planschadevergoedingen ten laste van het Vlaams Gewest in 

2019 en 2020? 

De reële planschadevergoedingen (planschade + foutaansprakelijkheid) die zijn betaald 

door het Vlaams Gewest in 2019 – 2020 zijn: 

2019:     2.191.075 euro 

2020:        607.172 euro 

Totaal:  2.798.247 euro 

Wat de hangende claims betreft, zijn er 16 die een pleitdatum hebben in 2020. Aangezien 

het zeer moeilijk is om in te schatten wat het finale oordeel van de rechter hierover zal 

zijn, kunnen nog geen uitspraken gedaan worden in dit verband. Wel kan, louter ter 

informatie, meegegeven worden dat de gevorderde bedragen (in hoofdsom, dus zonder 

intresten) in al deze zaken samen een bedrag uitmaken van ruim 60 miljoen euro. 

Uitgaven boscompensatiefonds: de voorbije jaren kwam -ondermeer naar aanleiding van 

kritiek vanuit het Rekenhof- de onderbesteding van de middelen uit het 

boscompensatiefonds meermaals ter sprake.   

➢ Is het mogelijk om een stand van zaken te geven van de uitgaven 

en vastleggingen op dit fonds voor het voorbije en het lopende 

jaar? 

Wat betreft de stand van zaken van de uitgaven en vastleggingen op het 

Bossencompensatiefonds kan ik u volgende cijfers meegeven. 

In 2019 werd er 6.097.743 euro vastgelegd (VAK) en 7.541.895 euro betaald (VEK) op het 

Bossencompensatiefonds. 

In 2020 werd er tot nu toe (8/5/2020) 150.939 euro vastgelegd (VAK) en 1.280.410 euro 

betaald (VEK) op het Bossencompensatiefonds. 


